

Ajustements nationaux de mécanismes prix face aux fluctuations du prix mondial : les leçons du coton en afrique zone franc

Favorite & sharing

Export BibTex

PDF Export

Report

Book section of M. Fok - 2006

[Lien externe ou de téléchargement](#)

Literature reference 2006, M. Fok

Ajustements nationaux de mécanismes prix face aux fluctuations du prix mondial : les leçons du coton en afrique zone franc

Author M. Fok

English title of the work Adjustments of national pricing mechanisms to face world price fluctuations: lessons from francophone african countries

Title of the work Ajustements nationaux de mécanismes prix face aux fluctuations du prix mondial : les leçons du coton en afrique zone franc

Year of publication 2006

Author's email michel.fok@cirad.fr

Book title La régulation des marchés agricoles internationaux : un enjeu décisif pour le développement

Edition of a book Khartala

Page number 91-112

Publisher's address Paris

Publisher's name CERI Sciences Politiques

URL Address http://halshs.archives-ouvertes.fr/view_by_stamp.php?&halid=i666nboqbm1112s506mh5svkf5&label=SHS&langue=fr&action_todo=view&00009153&version=1

Countries concerned Mali

Associated thesauruses Colire

Keywords Colire Effectiveness/efficiency factors
Policy Reform

Administration of pricing mechanisms

Minimum price

World price

Fixed price

Price administration

Pricing mechanism

Saved on 2011-12-14

Modified on 2011-12-14

Administrated by [Fok Michel](#)

Abstract

L'aventure cotonnière fut engagée par la puissance coloniale française bien avant la fin de la colonisation. Elle ne porta réellement fruit qu'à partir de 1952, à l'instauration d'un mécanisme de prix d'achat aux paysans intégrant l'adaptation aux fluctuations du prix mondial. Depuis

1985, la résurgence de baisses du prix mondial, de grande ampleur et à grande fréquence, a fait modifier à plusieurs reprises ce mécanisme. Les ajustements ne donnèrent pas les résultats escomptés et l'observation de la progression continue de la production dans les pays de l'Afrique Zone Franc est trompeuse. Les filières cotonnières ont été au bord de la faillite à plusieurs reprises. Dans la plupart de ces pays, le climat de partenariat entre les acteurs est très conflictuel, conséquence directe ou indirecte des ajustements du mécanisme prix mis en œuvre. Cet article est une analyse des erreurs et des difficultés d'ajuster les mécanismes de prix sous la pression, encore très actuelle, des fluctuations du prix mondial.

English abstract

The French colonial power committed itself in promoting cotton, well before its colonization was achieved. Promotion eventually succeeded only from 1952 onward, thanks to the set up of a pricing mechanism which integrated the needed adaptation to world price fluctuations.

Since 1985, this mechanism was adjusted several times, along the collapses of the world price which came out more frequently with great magnitude. The adjustments did not lead to the expected results, although production kept on increasing, because the cotton sectors were close to bankruptcy several times. In most African francophone countries, the very conflicting relationship between stakeholders resulted directly or indirectly from the mechanism adjustments. This article analyses the errors and difficulties in adjusting pricing mechanism under the pressure, still very vivid, of world price fluctuations.

[Help](#) | [About](#) | [Contact us](#) | [Legal informations](#)

[AfomdNET](#) | [Cantool](#) | [CIRAD](#)

© Copyright CIRAD 2010-2020

[English](#) | [Français](#)